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Betreft Beantwoorden artikel 40-vragen inzake voortijdig schoolverlaten

Geachte fractieleden,

Per brief, ongedateerd, bij ons ingekomen op 6 april 2023, heeft u op grond van 
artikel 40 van het Reglement van Orde van de gemeenteraad vragen gesteld 
inzake voortijdig schoolverlaten. Wij beantwoorden uw vragen als volgt.

Vraag 1. Wat is de eerste reactie van het college op genoemd signaal over de 
toename van het aantal voortijdig schoolverlaters?

Antwoord Het college is bekend met het toenemend aantal voortijdig 
schoolverlaters (VSV'ers) en maakt zich grote zorgen hierover. Het 
jaarverslag Leerplicht en Voortijdig Schoolverlaten 2021-2022, recent 
ook gedeeld met de raad, wijst erop dat de nieuwe cijfers (VSV/verzuim)
een negatieve ontwikkeling laten zien. Hierop is besloten in elk geval 
tijdelijk extra in te zetten op het uitvoeren van de taken vanuit 
Leerplicht. Daarnaast wordt onderzocht waar het beter kan, vooral als 
het gaat om het voorkomen van verzuim en uitval. 

Vraag 2. Hoeveel Dordtse leerlingen hebben in respectievelijk de schooljaren 
2018/2019, 2019/2020, 2020/2021, 2021/2022 en 2022/2023 voortijdig 
hun opleiding hebben gestaakt? Zo niet, waarom niet?

Antwoord Schooljaar 2021/2022: 841 regionaal, 292 Dordrecht.
Schooljaar 2020/2021: 702 regionaal, 233 Dordrecht.
Schooljaar 2019/2020: 632 regionaal, 202 Dordrecht.
Schooljaar 2018/2019: 743 regionaal, 237 Dordrecht.
De cijfers voor het schooljaar 2022/2023 worden in het schooljaar 
2023/2024 bekend.
Onderzoekcentrum Drechtsteden (OCD) deed in 2021 onderzoek naar 
voortijdig schoolverlaten in Zuid-Holland Zuid. Met name naar de vraag 
waarom jongeren uitvallen en wat dit had kunnen voorkomen. 
Algemene, landelijke oorzaken zijn onder meer een verkeerde 
opleidingskeuze, onprettig schoolklimaat, gebrek aan een stageplek en 
de kwaliteit van het onderwijs. Daarnaast tekende het OCD voor deze 
regio op: persoonlijke problemen, gebrek aan betrokkenheid en 
begeleiding door de school, gebrek aan een stageplek en een verkeerde
opleidingskeuze.
(Bron: Voortijdig schoolverlaters. Onderzoek naar oorzaken van uitval – 
Onderzoekcentrum Drechtsteden, mei 2021.)
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Vraag 3. Hoe is het aantal VSV'ers verdeeld over de verschillende opleidingen?
Antwoord De top 3 van opleidingen met het hoogste aantal VSV is als volgt:

1. ROC Da Vinci College 350 (was 316 een jaar eerder).
2. ROC Albeda 117 (was 90 een jaar eerder).
3. ROC Zadkine 79 (was 62 een jaar eerder).
Voor RMC geldt het woonplaatsbeginsel, dus RMC ZHZ heeft alleen 
VSV'ers in beeld die in onze regio wonen.

Vraag 4. Wat is de mogelijke verklaring voor eventuele verschillen?
Antwoord Het Da Vinci College heeft in aantallen meer uitval, omdat daar ook het 

grootste aantal jongeren naar school gaat. Het aantal lijkt daarom hoger
t.o.v. andere opleidingen, maar in procenten uitgedrukt geeft het een 
meer genuanceerd beeld.

Vraag 5. Welke beweegredenen hebben de VSV'ers om hun opleiding vroegtijdig 
af te breken?

Antwoord De aantrekkende arbeidsmarkt: jongeren kiezen ervoor om te gaan 
werken, omdat de arbeidsmarkt gunstig is.
Door de coronacrisis is minder fysiek onderwijs gegeven en was er veel 
uitval vanwege ziekte. Dit heeft geleid tot minder aantrekkelijk 
onderwijs, waardoor studenten motivatie hebben verloren om door te 
gaan.
Voor jongeren met persoonlijke problematieken of beperkingen is 
onderwijs niet altijd de juiste oplossing of zelfs mogelijk. 

Vraag 6. Welke bedrijven zijn er in Dordrecht die op deze wijze studenten 
'wegkopen' uit de opleidingen?

Antwoord Het komt voor dat jongeren er zelf er voor kiezen om fulltime te gaan 
werken voordat zij hun opleiding hebben afgemaakt en dat zij welkom 
zijn bij bedrijven waar ze bijvoorbeeld al stage lopen. Er zijn ons geen 
namen bekend van bedrijven die studenten wegkopen uit opleidingen.

Vraag 7. Hoe zorgen deze bedrijven ervoor dat door de VSV'ers intern alsnog hun
startkwalificatie halen?

Antwoord Als gemeente hebben wij hier geen antwoord op. We gaan in het kader 
van Ondernemen met Impact in gesprek met bedrijven. Zie ook vraag 8.

Vraag 8. Hoe staat het college tegenover het voeren van gesprekken met de 
bedrijven over hoe zij omgaan met door hen 'gekochte' studenten?

Antwoord In Dordrecht werken we samen met ondernemers aan het label 
Ondernemen met Impact en proberen we bedrijven bewust te maken 
van meerwaarde van goed werkgeverschap voor een duurzame relatie 
met de stad en de Dordtse beroepsbevolking. Ondernemen met impact 
is een onderdeel van de opgave 'Menselijk kapitaal en Arbeidsmarkt'. 
(Zie ook Commissievergadering 28 maart jl. Startnotitie Human Capital 
& Arbeidsmarkt paragraaf 2.3, Besluitnummer 2023-0018839).
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Vraag 9. Wat kan Dordrecht doen om jongeren zoveel mogelijk hun opleiding te 
laten afronden?

Antwoord In het VSV-programma zijn projecten, aanpakken en interventies 
ondergebracht die VSV moeten voorkomen maar ook uitgevallen 
jongeren zo snel mogelijk begeleiden terug naar school of naar werk. 
Voorbeelden hiervan zijn de activiteiten van de Matchmakers, Werk en 
Inkomen, LVS consulenten en Bureau Stage en Werk. 
Ondersteund door nieuwe wetgeving wordt regionaal gewerkt aan een 
sluitende aanpak met begeleiding en nazorg van MBO-studenten, 
ondersteuning voor jongeren naar werk en het voorkomen van 
voortijdig schoolverlaten van jongeren zonder startkwalificatie waarbij 
de leeftijd waarin jongeren in beeld moeten blijven wordt opgerekt van 
23 tot 27 jaar. Voor deze sluitende aanpak wordt een pakket aan 
maatregelen doorgevoerd waarvoor structureel extra middelen van het 
Rijk beschikbaar komen.
Dit sluit aan bij de opgave Menselijk kapitaal en Arbeidsmarkt en het 
programma Glansrijke Toekomst voor Dordtse jongeren van de 
Agenda 2030 waarbij onder meer wordt ingezet op het terugdringen van
het aantal jongeren zonder toekomstperspectief met de gemeente als 
integrale regisseur van afstemming tussen partners en interventies voor
jongeren van 12-27 jaar.

Vraag 10. Als u hiervoor een lokaal actieplan zou opstellen, welke SMART 
geformuleerde doelen staan daar dan in?

Antwoord Zie ook antwoord 9.
Het programma 'Glansrijke toekomst voor de Dordtse jongeren' is een 
lokaal actieplan dat ervoor moet zorgen dat jongeren tussen de 12 en 
27 jaar, ondanks alle goede intenties van de verschillende betrokken 
partijen, niet meer tussen wal en schip vallen maar die begeleiding en 
ondersteuning krijgen die ze nodig hebben om uiteindelijk beter toe 
kunnen treden tot de arbeidsmarkt. (Zie Commissievergadering van 
28 maart jl.: Ambtelijke toelichting op de Startnotitie Opgave Human 
Capital & Arbeidsmarkt en het raadsvoorstel Inzet gereserveerde 
middelen Programma Glansrijke Toekomst voor de Dordtse jeugd 
12-27 jaar (Agenda 2030) Besluitnummer 2023-0017021).
Zodra de doelstellingen van het programma SMART geformuleerd zijn 
komen wij hier op terug.

Vraag 11. Hoe werken organisaties in en met de gemeente Dordrecht samen om 
te voorkomen dat jongeren zonder startkwalificatie stoppen met school?
Welke verbeteringen zijn er mogelijk in deze samenwerking om het 
aantal VSV'ers verder terug te dringen?

Antwoord Zie ook antwoord 9 en 10.
In diverse lokale en regionale verbanden wordt samengewerkt tussen 
gemeente, scholen, Dordrecht Sociaal (Sociaal Wijkteam Dordrecht, 
Buurtwerk Dordrecht, R-newt Jongerenwerk), Dienst Gezondheid en 
Jeugd, Sociale Dienst Drechtsteden, het Expertiseteam Zorg & 
Onderwijs, en diverse (maatschappelijke diensttijd-) projecten als 
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The NeXT Chapter om jongeren op school te houden, te laten 
doorstromen naar een andere opleiding of werk of een andere 
dagbesteding.
Naar aanleiding van de raadsinformatiebrief over het jaarverslag 
Leerplicht en VSV wordt er op 23 mei 2023 (voorlopig geplande datum) 
een beeldvormende sessie gehouden over de uitkomsten van dit 
jaarverslag en de werkwijze van een organisatie die zich bezig houdt 
met VSV-ers wordt toegelicht. 

Vraag 12. Wat kunnen organisaties doen voor jongeren die wel zijn uitgevallen om
ervoor te zorgen dat er alsnog een startkwalificatie behaald wordt?

Antwoord Organisaties zetten diverse interventies en acties in:
Scholen zetten zorgconsulenten en loopbaanbegeleiding in, betrekken 
LVS om jongeren terug naar school of een andere voorziening te leiden.
LVS en VSV consulenten benaderen jongeren die uitgeschreven worden 
op school zonder dat zij een startkwalificatie of werk hebben, actief met 
de vraag of zij ondersteuning nodig hebben bij terugkeer naar school, 
begeleiding naar werk of de juiste zorg. Interventies als Matchmakers, 
maatschappelijk werk, Project Werk In Zicht, The NeXT Chapter (een 
project van de Maatschappelijk Diensttijd), Re-Start of het Leerwerkloket
helpen jongeren met het maken van een plan om hun doelen op het 
gebied van school, leerwerk of werk te bereiken.

Vraag 13. In hoeverre is deze aanpak gericht op het terugleiden van de jongere 
naar regulier onderwijs en in hoeverre op het halen van een 
startkwalificatie door bijvoorbeeld leer/werk-scholings- of 
re- integratietrajecten?

Antwoord Zie vraag 12.
In alle gevallen is de aanpak van de organisaties erop gericht jongeren 
een toekomstperspectief te bieden. Afhankelijk van de situatie en de 
mogelijkheden van de jongere en het plan van aanpak dat met de 
jongere zelf wordt opgesteld wordt bekeken of terugkeer naar regulier 
onderwijs tot de mogelijkheden behoort. Wanneer dat niet het geval is 
wordt bekeken of toeleiden naar werk via een leerwerktraject, stage of 
een ander traject tot de mogelijkheden behoort. In weer andere 
gevallen zal er een zorgtraject worden gestart en wordt er gekeken naar
andere mogelijkheden voor dagbesteding.

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd.

Hoogachtend,

Het college van Burgemeester en Wethouders

C.H.W.M. Post A.W. Kolff
secretaris burgemeester
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